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Dzięki dofinansowaniu 
modernizujemy aż 8 

odcinków dróg gmin-
nych. Byliśmy z wizytą 

na budowach.
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ZNAMY  
LAUREATÓW

Srebrne Serca zostały 
przyznane. O pikni-

ku, podczas którego 
poznaliśmy laureatów 
ważnego plebiscytu.
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CZAS DZIĘKCZYNIENIA

Piękne wieńce, smacz-
ne chleby, obrzędy 
i tradycje. W Płocku 

odbyły się Dożynki 
Gminne. 
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JESIEŃ NAS OCZAROWAŁA

naszych mieszkańców, 
którzy podczas zebrań 
sołeckich decydowali, 
na co zostaną przezna-
czone środki w przyszłym 
roku. Nie zapominamy 
także o kulturze. Roz-
poczynająca się we 
wrześniu jesień przynio-
sła wiele interesujących 
spotkań i propozycji 

choćby dla naszych se-
niorów. Niedawno roz-
począł się rok szkolny. 
Tym razem uczniowie 
cieszą się obecnością 
wśród swoich rówieśni-
ków i nauczycieli, mając 
nadzieję, że pandemia 
nie przysporzy tylu pro-
blemów, co w poprzed-
nich miesiącach. Pod 

Jesień w naszej gmi-
nie rozpoczęła się wy-
jątkowo. To moment, w 
którym zbiegło się wiele 
ważnych wydarzeń i re-
alizowanych zadań. W 
wielu miejscowościach 
trwają modernizacje 
dróg, na kolejne inwe-
stycje rozstrzygane są 
przetargi. Dzięki wspól-

nym działaniom z Powia-
tem Słupskim i dofinan-
sowaniu z Rządowego 
Funduszu Rozwoju Dróg, 
rozpoczął się długo 
oczekiwany remont kil-
kukilometrowego od-
cinka drogi powiatowej 
pomiędzy Ciecholubiem 
a Osowem. Ostatnie dni 
to także czas decyzji 

MODERNIZUJEMY 
DROGI

koniec września odbyły 
się także Jubileuszowe, 
bo piętnaste Otwarte 
Mistrzostwa w Zbieraniu 
Grzybów w Korzybiu. Kto 
został królem, a kto zna-
lazł największy okaz? O 
tym wszystkim przeczy-
tacie Państwo w paź-
dziernikowym wydaniu 
naszego pisma. 
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OD BURMISTRZA

Być Seniorem – to brzmi 
dumnie!!! Śmiało mogą po-
wiedzieć tak seniorzy z Gmi-
ny Kępice, którzy aktywnie 
uczestniczą w zajęciach, 
spotkaniach integracyjnych, 
ale również zdobywają 
nowe umiejętności i posze-
rzają swoją wiedzę.

Wystarczy tylko chcieć, 
a sposobu na efektywne, 
pożyteczne i miłe spędze-
nie wolnego czasu podczas 
emerytury jest naprawdę 
bardzo dużo. We wrześniu ru-
szają zwykle zajęcia w świe-
tlicach wiejskich, w tym roku 
pilotażowo, systematycznie 
i wyjątkowo zajęcia w Płoc-
ku i Mzdowie odbywają się 
dla osób w wieku 50+. Już 
w październiku ruszają zaję-
cia Kępickiego Uniwersytetu 
Trzeciego Wieku, sama chęt-
nie poszłabym posłuchać 
wielu wykładów, bo przygo-
towywane tematy brzmią 
naprawdę bardzo zachę-
cająco. W kilku sołectwach 
naszej Gminy działają Kluby 
Seniorów, po raz kolejny re-
alizujemy Program Srebrna 
Sieć, gdzie starsi mieszkańcy 
mogą uzyskać pomoc w ży-
ciu codziennym, rehabilita-
cji, przy wezwaniu pomocy, 
ale również uczestniczyć w 
wielu zajęciach kulturalnych 
i integracyjnych. Ogrom-
ną popularnością wśród  
osób 45+ cieszy się program 
LOWE, czyli Lokalny Ośrodek 
Wsparcia Edukacji, którego 
uczestnicy otrzymują bar-
dzo konkretne umiejętności, 
uczą się języków obcych, 

ale także udzielania pierw-
szej pomocy, gotowania, i 
wielu, wielu innych. Ogrom-
ną popularnością cieszą się 
darmowe dojazdy dla osób, 
którym trudno dotrzeć same-
mu (w ramach usługi door 
to door). Kępicki Ośrodek 
Sportu i Rekreacji prowadzi 
zajęcia gimnastyki dla Se-
niorów, a Biblioteka cotygo-
dniowe rajdy piesze. Jednak 
„wisienką na torcie” będzie 
Centrum Opiekuńczo-Miesz-
kalne, które powstaje na-
przeciwko Urzędu Miejskiego 
w Kępicach, to tutaj opiekę 
całodobową znajdą osoby 
najbardziej jej potrzebują-
ce, z kolei parter budynku 
przeznaczony będzie na co-
dzienne zajęcia wspomaga-
jące.

Zajęć i pomocy dla senio-
rów jest dużo więcej i będzie 
jeszcze więcej. Wystarczy tyl-
ko chcieć z nich skorzystać. 
Serdecznie zachęcam do 
aktywnego spędzania wol-
nego czasu, bardzo zależy 
mi na tym, żeby grono osób 
korzystających z różnego ro-
dzaju wsparcia i pomocy sta-
le się poszerzało. W ogrom-
nej większości organizujemy 
transport na spotkania, ale 
możemy również dotrzeć 
do sołectw bardziej oddalo-
nych od Kępic. Czekamy na 
Państwa propozycje i do zo-
baczenia na kolejnym wspa-
niałym wydarzeniu.

g Magdalena
Majewska

Burmistrz Kępic

Wystarczy tylko chcieć

Energetyczny projekt

Ośrodek Wypoczynkowy „Sobótka” w Obłężu będzie czerpał energię z natury.  
Inwestycja jest już w fazie realizacji.

„Sobótka”  
z naturalną energią

Na terenie ośrodka 
właśnie trwają prace 
związane z budową 
mikroinstalacji foto-
woltaicznej. Jej koszt 
w wyniku przeprowa-
dzonego przetargu wy-
niesie nieco ponad 200 
tysięcy złotych. – Aż 85 
procent wartości inwe-
stycji zostanie pokryte z 
dofinansowania uzyska-
nego za pośrednictwem 
Słowińskiej Grupy Rybac-
kiej – informuje Karolina 
Brzezińska – Ugorek z kę-
pickiego magistratu. 

Na tę chwilę Wyko-
nawca już zamontował 
panele fotowoltaiczne 
na specjalnych kon-
strukcjach na działce 
przyległej do ośrodka. 
– Obecnie trwają prace 
przyłączeniowe oraz pro-
cedury z firmą energe-
tyczną – wyjaśnia Danu-
ta Terpiłowska, inspektor 
nadzoru. Po ostatecz-
nym uruchomieniu insta-
lacji, energia pozyskiwa-
na za pomocą instalacji 
będzie zasilać zabudo-
wania ośrodka. - Zależy 
nam na wykorzystaniu 
warunków naturalnych 
do pozyskania energii. 
Ośrodek „Sobótka” to 
idealne miejsce do re-
alizacji takiej inwestycji 
– mówi Magdalena Ma-
jewska, Burmistrz Kępic. 

- Znajduje się tu Centrum 
Edukacyjno - Kulturalne, 
bosmanat, przystań ka-
jakowa, otwarta strefa 
aktywności - wszystko to 
już niebawem funkcjo-
nować będzie z wykorzy-
staniem odnawialnych 
źródeł energii.

Ponadto w ramach 
projektu realizowane są 
także cele edukacyjne. 
– Chcemy promować 
pozyskiwanie energii przy 

pomocy paneli fotowol-
taicznych wśród naszych 
mieszkańców. Dlatego 
organizujemy spotkania 
i szkolenia, podczas któ-
rych fachowcy przed-
stawiają zalety takich 
instalacji ekologicz-
nych – wyjaśnia Karoli-
na Brzezińska – Ugorek. 
Inwestycja w Obłężu 
nie tylko przyczyni się 
do pozyskania energii 
naturalnej, ale co waż-

ne będzie miała istot-
ny wpływ na obniżenie 
kosztów eksploatacyj-
nych ośrodka.

Działanie „Realizacja 
lokalnych strategii roz-
woju kierowanych przez 
społeczność” w ramach 
Priorytetu 4 „Zwiększenie 
zatrudnienia i spójności 
terytorialnej” objętego 
Programem Operacyj-
nym „Rybactwo i Mo-
rze”.                                 g

Przy Ośrodku Wypoczynkowym „Sobótka” już zainstalowano panele fotowoltaiczne.

Instalacja przyczyni się do obniżenia kosztów eksploatacyjnych ośrodka.
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Prelekcje i dyskusje o rozwoju

Kępiczanie na ważnym Forum
Mieszkańcy i samorzą-
dowcy naszej gminy, 
uczestniczyli w czwartej 
edycji Forum Wizja Roz-
woju w Gdyni.  

Podczas Forum po-
dejmowano tematykę 
najważniejszych wyzwań 
stojących przed polską 
gospodarką, m.in. zwią-
zanych z szeroko poję-
tym bezpieczeństwem, 
energetyką, gospodarką 
morską, troską o lokalną 
tożsamość i rozwojem 
społeczności lokalnych. 
Forum odbyło się na te-
renie Akademii Marynarki 
Wojennej pod patrona-
tem Premiera RP Mate-
usza Morawieckiego. 

W ramach tego wy-
darzenia zorganizowa-
no Pomorskie Forum Kół 
Gospodyń Wiejskich, w 
którym uczestniczyli tak-
że przedstawiciele kół z 
Gminy Kępice. W pro-
gramie odbyły się m.in. 
spotkania z ekspertami, 
prelekcje edukacyjne, 
konkursy, występy arty-
styczne kół. Prezentowa-
no przygotowane przez 
koła stoiska pokazujące 
ich działalność oraz wy-
stawę przedstawiającą 
działalność pomorskich 
KGW na przestrzeni lat. - 

Udział w wydarzeniu jest 
znakomitą okazją dla 
przedstawicieli kół gospo-
dyń wiejskich do pozyska-
nia wsparcia jak również 
dodatkowej wiedzy na 
temat nowych możliwo-
ści rozwoju i sposobów 
na poszerzenie swojej 
działalności statutowej – 
mówi Małgorzata Zwier-
can, poseł na Sejm RP. 
W ramach II Pomorskie-
go Forum Kół Gospodyń 
Wiejskich odbyły się także 
panele tematyczne, w 
których dyskutowali eks-
perci i lokalni działacze. 
W panelu zatytułowa-
nym „KGW wczoraj i dziś 
– nowe możliwości – wie-
dza – umiejętności” wzię-
ła także udział Burmistrz 
Magdalena Majewska. 
Dyskusja dotyczyła m.in. 
zmian w strukturach 
KGW na przestrzeni lat 
oraz wsparcia lokalnych 
społeczności w procesie 
tworzenia i rozwoju kół. 
Podczas gali na scenie 
zaprezentowały się na-
sze kępickie zespoły. – To 
była świetna okazja do 
poznania kół z naszego 
regionu, wymiany do-
świadczeń i poszerzenia 
wiedzy – podsumowali 
uczestnicy.

                                           g 

W panelu dyskusyjnym o Kołach Gospodyń Wiejskich 
udział wzięła m.in. Burmistrz Magdalena Majewska.

Droga Osowo – Ciecholub właśnie jest modernizowana.

Modernizacja drogi powiatowej

Jedna z najgorszych 
dróg w naszym powie-
cie właśnie się zmienia. 
Ruszyła modernizacja!

Rozpoczął się remont 
drogi powiatowej na 
odcinku Osowo – Cie-
cholub. – Ta droga była 
już mocno zniszczona, a 
jest często użytkowana. 
Cieszę się, że właśnie za-
czynamy tę ważną mo-
dernizację – mówi Paweł 
Lisowski, Starosta Słupski. 
W ramach Rządowe-
go Funduszu Rozwoju 
Dróg samorząd otrzy-
mał środki w wysokości 
50 procent wartości in-
westycji. Po 25 procent 
wartości dopłacą samo-
rząd powiatu oraz gminy 
Kępice. – Cieszę się, że 
wspólnie udało nam się 
rozpocząć kolejną, waż-
ną inwestycję w naszej 

gminie. Z tej drogi korzy-
stają licznie nie tylko nasi 
mieszkańcy, ale także 
turyści podróżujący nad 
morze – mówi Magdale-
na Majewska, Burmistrz 
Kępic. Nawierzchnia 

drogi zostanie posze-
rzona do 6 metrów, a 
modernizacja obejmie 
odcinek ponad 5 kilo-
metrów. Prace powinny 
zakończyć się do końca 
roku. – Tymczasem ape-

Ruszyła ważna modernizacja

lujemy o zachowanie 
szczególnej ostrożności 
korzystając z tego odcin-
ka podczas modernizacji 
– apeluje starosta Lisow-
ski.                                      g Prace powinny zakończyć się do końca roku.

Na scenie wystąpił zespół „Kępiczanki” .
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Rusza ciekawy projekt

„Stery w dłoń – żeglu-
jemy w Gminie Kępice” 
– to nazwa projektu, któ-
ry właśnie przechodzi 
do fazy realizacji. Dzięki 
niemu, uczniowie z na-
szej gminy będą uczyć 
się żeglowania zarówno 
w teorii, jak i praktyce. 
W ramach projektu od-
będą się m.in. warszta-
ty poszerzające wiedzę 
w zakresie zawodów 
związanych z nadmor-
skim położeniem regio-
nu. Zaplanowano także 
organizację zajęć do-
tyczących bezpiecz-
nego zachowania na 
wodzie oraz wyjazdy 
studyjne związane z 
edukacją morską m.in. 
do Muzeum Oceano-
graficznego, Akwarium 
Morskiego w Gdyni, czy 
Muzeum Marynarki Wo-
jennej. Te zajęcia mają 
zainteresować młodzież 
tematyką morską i dać 
podstawy do bezpiecz-
nej nauki żeglowania 
w praktyce. W naszej 
gminie chęć do nauki 
żeglowania zgłosiły Ze-
spół Szkół z Kępic, SP z 
Warcina, Biesowic oraz 
jako partner projektu – 

Stery w dłoń!
Niebawem ruszają ciekawe zajęcia. Uczniowie nauczą się żeglowania!

W Przytocku będzie skatepark

Kolejny grant na rozwój 
przestrzeni publicznej 
zdobyty. Tym razem sko-
rzysta Przytocko. 

Wszystko dzięki projek-
towi społecznemu pn. 
„WzMOCnij Swoje Oto-
czenie”, który realizo-
wany jest przez Polskie 
Sieci Elektroenergetycz-
ne. – Celem programu 
jest m.in. zwiększenie do-
stępności różnych grup 
społecznych do wybu-
dowanej lub moderni-
zowanej infrastruktury 
społecznej oraz wypo-
sażenie mieszkańców w 
narzędzia umożliwiają-
ce wdrażanie pozytyw-
nych zmian – informuje 
Agnieszka Itrowska z 
Urzędu Miejskiego w Kę-
picach. 

Inwestycja będzie re-
alizowana dzięki otrzy-

manemu grantowi, środ-
kom z pochodzącym 
z Funduszu Sołeckiego 
Sołectwa Przytocko i 
wsparciu budżetu gmi-
ny. Dzięki wspólnemu 
zaangażowaniu, w Przy-
tocku powstanie mini 
skatepark, który bę-
dzie swoistą zachętą 
do uprawiania sportu, 
wspólnego spędzania 
czasu i integracji są-
siedzkiej. Nowe miejsce 
rekreacji będzie ogól-
nodostępną częścią 
większego kompleksu, 
w skład którego wcho-
dzą świetlica, remiza i 
szkoła podstawowa. – W 
pierwszym etapie zapla-
nowanych prac powsta-
nie element środkowy, 
a w przyszłym roku pla-
nujemy wspólnie z So-
łectwem Przytocko do-
posażanie skateparku o 

Szkoła Podstawowa z 
Przytocka. W projekcie 
udział weźmie kilkudzie-
sięciu uczniów. 

Ze specjalną wizytą 
związaną z przygotowa-
niami do realizacji pro-
jektu przybyła do naszej 
gminy delegacja z Urzę-
du Marszałkowskiego 
na czele z Marszałkiem 
Józefem Sarnowskim. – 
Jestem pod wrażeniem, 
jak dobrze przygotowa-
na jest baza Ośrodka 
Wypoczynkowego „So-
bótka” w Obłężu. Cieszy 
mnie, że także w niewiel-
kich gminach naszego 
województwa jest taki 
zapał do realizacji tego 
projektu. Żeglowanie to 
wspaniały sport – mówi 
Józef Sarnowski, członek 
Zarządu Województwa 
Pomorskiego. Eksperci z 
Urzędu Marszałkowskie-
go weryfikowali naszą 
lokalną bazę, w której 
będą realizowane zaję-
cia dla młodzieży. – Że-
glarstwo kształtuje cha-
rakter młodych ludzi. 
Uczy wielu przydatnych 
w życiu cech. Liczę na 
to, że młodzież z Gmi-
ny Kępice pokocha 

elementy boczne – wy-
jaśnia Agnieszka Itrow-
ska. 

Realizacja tego za-
dania jest odpowiedzią 
na potrzeby mieszkań-
ców, którzy przeznacza-
jąc środki ze swojego 

ten sport – mówi z kolei 
Janusz Frąckowiak, ini-
cjator projektów szko-
leniowych w zakresie 
żeglarstwa w regionie. 
Pierwsze zajęcia w na-
szych szkołach związa-
ne z projektem, mają 
rozpocząć się jeszcze 
we wrześniu. Realizacja 
projektu przewidziana 
jest do końca 2022 roku.

Projekt „Stery w dłoń 
– żeglujemy po wiedzę 
w gminie Kępice” jest 
współfinansowany z Eu-
ropejskiego Funduszu 
Społecznego w ramach 
Regionalnego Progra-
mu Operacyjnego Wo-
jewództwa Pomorskie-
go na lata 2014-2020 
- Poddziałanie 3.2.1. Ja-
kość edukacji ogólnej.             

                      

                             g 

Razem wzmocnimy otoczenie

Delegacja z Urzędu Mar-
szałkowskiego na czele 
z Marszałkiem Józefem 

Sarnowskim podczas 
spotkanie w kępickim 

magistracie.

Wizualizacja mini skateparku, który powstanie w 
dwóch etapach w Przytocku.

Na krótko

Działo się

4 września na Placu Wolności w Kępicach, odbyło się 
Koncertowe Zakończenie Wakacji. Na scenie wystą-
pił zespół Myslovitz oraz Tube of Creme. Zabawę do 
późnych godzin nocnych poprowadził DJ PATO. 

Funduszu Sołeckiego 
skonkretyzowali swoje 
oczekiwania o kierun-
kach rozwoju swojego 
sołectwa. Grant z pro-
jektu „WzMOCnij Swoje 
Otoczenie”, wyniesie 20 
tysięcy złotych.  

 g

Podczas wizyty w Ośrodku Wypoczynkowym „Sobótka” w Obłężu.
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Ciekawe znaleziska

Odkrywali tajemnice
Czym jest archeologia i 
co skrywają ziemie wo-
kół nas? Na te pytania 
odpowiadali naukowcy.  

Pod koniec sierpnia 
z mieszkańcami naszej 
gminy spotkali się arche-
olodzy, którzy w waka-
cje prowadzili badania 
w okolicach Obłęża. To 
ekspedycja składająca 
się z naukowców i stu-
dentów Uniwersytetu 
Warszawskiego i Uniwer-
sytetu Mikołaja Koperni-
ka z Torunia. Do Obłęża 
przyciągnęło ich mniej 
znane w świecie nauko-
wym grodzisko, które nie 
było wcześniej dogłębnie 
zbadane. Jak podkreśla-
ją badacze, to piękne 
miejsce, gdzie kurhany są 
świetnie zachowane. To 
właśnie swoistego rodza-
ju czar nieodgadnionych 
dotąd cmentarzysk i gro-
dzisk, spowodował to za-
interesowanie. 

Zanim omówiono wyniki 
obłęskich badań, przed-
stawiono ogólne założe-
nia archeologii. Z wykła-
dem pt. „Archeologia 
wczesnośredniowiecz-
nego Pomorza” wystąpił 
dr Paweł Szczepanik z 
toruńskiego uniwersytetu. 
Mieszkańcy mogli dowie-
dzieć się o podstawach 
badań, metodach ich 

prowadzenia oraz o naj-
częstszych znaleziskach. 
Wykład uzupełniony był 
licznymi przykładami, ilu-
stracjami i fotografiami 
wyświetlanymi na slaj-
dach. Z dużą ciekawo-
ścią przysłuchiwano się 
wynikom prowadzonych 
na terenie naszej gmi-
ny badań. O tym z kolei 
opowiadał dr Sławomir 
Wadyl z Uniwersytetu 
Warszawskiego w wykła-
dzie zatytułowanym „Co 
skrywa obłęska ziemia? 
Opowieść o wynikach 
najnowszych badań”. 

– Wykopów nie otwie-
ramy w przypadkowych 
miejscach. Zazwyczaj są 
efektem wielu przemy-
śleń, analiz przestrzen-
nych. Wykorzystujemy no-
woczesne techniki, m.in. 
skaning, czy archeologię 
lotniczą. Są to metody 
wykorzystywane zarówno 
w wykrywaniu stanowisk, 
dokumentacji ich stanu, 
ale również wykorzysty-
wane w trakcie badań 
– wyjaśniał dr Wadyl. Co 
zatem udało znaleźć się 
w wykopach prowadzo-
nych pod Obłężem? 

Naukowcy natrafili na 
pozostałości wału, resztki 
nasypu, który wypełniał 
konstrukcje drewniane. 
W pozostałościach po 
budynkach oraz w ich 

podpiwniczeniach od-
naleziono ogromne ilości 
zabytków. – Są to przede 
wszystkim fragmenty 
garnków, których do tej 
pory zidentyfikowaliśmy 
w ilości około 10 tysięcy 
fragmentów. Dla arche-
ologa jest to z pewnością 
spory materiał na dokto-
rat – mówił Sławomir Wa-
dyl. To znalezisko świad-
czy o tym, że to miejsce 
było niezwykle intensyw-
nie użytkowane. W dru-
gim, mniejszym wykopie 
natrafiono na konstrukcję 
wału, a największym za-
skoczeniem było odna-
lezienie konstrukcji drew-

Zaprezentowano ciekawe odkrycia, których dokona-
no w okolicach Obłęża.

nianej od strony rzeki. 
– Znacząca część tej kon-
strukcji, to pewnego ro-
dzaj podwalina, na której 
wzniesiono całą konstruk-
cję wału, który otaczał 
gród. Zidentyfikowali-
śmy też rodzaj falochro-
nu, który miał zapewne 
ochraniać to miejsce 
przed niszczącym działa-
niem rzeki – wyjaśniał na-
ukowiec. Jak podkreśla 
dr Wadyl, tak zachowa-
ne konstrukcje są czymś 
fenomenalnym, bardzo 
rzadko się zdarzającym w 
tego rodzaju miejscach. 
Są one raczej spotykane 
na bardzo podmokłych 

Podczas spotkania z archeologami w kępickiej sali 
widowiskowej.

terenach, np. wyspach. 
Próbki tego drewna zo-
stały pobrane do szcze-
gółowych badań, co 
pozwoli na ustalenie roku 
powstania tego grodu. 
Jakie inne ciekawostki 
odnaleziono? 

– Między innymi pa-
ciorki bursztynowe, ozdo-
by, monety, ceramika 
– mówi badacz. Jak się 
okazuje jedna z monet 
jest pochodzenia angiel-
skiego, związana jest z 
królem Knutem i została 
wybita ok. 1025 roku. – 
Pod względem bogac-

twa to grodzisko nie jest 
nadzwyczajne. Tych kilka 
ciekawych przedmiotów, 
to raczej ewenementy. 
Moim zdaniem powinno 
być tego więcej, dlate-
go myślę, że warto bę-
dzie wrócić w te okolice i 
dokonać odkrywek w in-
nych miejscach – dodaje 
dr Wadyl. 

Kilka dni później bada-
nia zostały zakończone, 
wykopy zasypane, a kon-
strukcje zostaną w ziemi, 
gdzie zapewne pozosta-
ną przez setki lat.

                                           g 

Podczas spotkania z delegacją z usteckiego magistratu. 

Rozmawiali o kępickich rozwiązaniach

Jak działa kępicki Sys-
tem Monitorowania Od-
padów Komunalnych? 
Samorządowcy pytają o 
szczegóły. 

Delegacja z usteckie-
go samorządu  w Kę-
picach. Burmistrz Ustki 
Jacek Maniszewski wraz 
ze swoimi współpracow-
nikami, chcieli zapoznać 
się z funkcjonowaniem 
kępickiego Systemu Mo-
nitorowania Odpadów 
Komunalnych. – Przyglą-
damy się wprowadzane-
mu przez Gminę Kępice 
systemowi, chcieliśmy 
poznać szczegóły jego 
funkcjonowania. Jest 

to z pewnością cieka-
we rozwiązanie, które 
być może uda się roz-
powszechnić także na 
terenie naszego samo-
rządu – mówił Burmistrz 
Maniszewski. Pracowni-
cy naszej gminy, zapo-
znali zaprzyjaźnionych 
kolegów z Ustki z zasa-
dami systemu, a także 
pokazali jego działanie 
i zalety. – System stwo-
rzyliśmy we współpracy 
z Politechniką Gdańską 
– przypomina Burmistrz 
Magdalena Majewska. – 
Udostępnimy to rozwią-
zanie wszystkim zainte-
resowanym. Jeśli Miasto 

Ustka zechce skorzystać 
z tego systemu, z pew-
nością pomożemy w 
jego wdrażaniu – dekla-
ruje Burmistrz Majewska. 

Ustecki samorząd 
wkrótce podejmie decy-
zję o ewentualnym sko-
rzystaniu z tej deklaracji. 
Zainteresowanie tema-
tyką gospodarowania 
odpadów wzrasta z każ-
dym rokiem, tym bar-
dziej cieszy, że Gmina 
Kępice może pomóc we 
wdrażaniu nowych roz-
wiązań.

g

Samorządowa  
współpraca
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Zadanie pn. „Poprawa bezpieczeństwa i spójności dróg gminnych na terenie gminy Kępice 
poprzez budowę i przebudowę dróg w miejscowościach Osowo i Warcino” jest współfinansowane z Funduszu Dróg Samorządowych. 

Wartość inwestycji to: 1 606 610,34 zł, kwota dofinansowania wyniosła 1 204 957 zł.

Tym razem spotkali się w 
Kępicach. Były dyskusje 
oraz prezentacja tutej-
szych praktyk.

We wtorek, 21 wrze-
śnia do Kępic przyjechali 
przedstawiciele Powia-
towej Społecznej Rady 
ds. Osób Niepełnospraw-
nych. To właśnie tego 
dnia w naszym mieście, 
miało miejsce jej wy-
jazdowe posiedzenie. 
– Głównym przedmio-
tem spotkania było upo-
wszechnianie działań 
służących zwiększeniu 
aktywności osób z niepeł-
nosprawnościami – mówi 
Maciej Chaberski, wice-
burmistrz Kępic. Członko-
wie rady byli wyjątkowo 
ciekawi rozwiązań stoso-
wanych w tym zakresie 
w Gminie Kępice. Dlate-
go zostali zaznajomieni 
m.in. z funkcjonowaniem 
Środowiskowego Domu 
Samopomocy oraz Cen-
trum Integracji Społecz-
nej. – Naszym zadaniem 
jest stwarzanie warunków 
i przyjaznej atmosfery do 
rozwoju w szerokim rozu-
mieniu osób korzystają-
cych z naszych instytucji. 
I to się z powodzeniem 
udaje – mówił Tomasz Za-
grajek, kierownik kępic-
kiego ŚDS. 

Przypomnijmy, że Po-
wiatowa Społeczna 

Rada do Spraw Osób 
Niepełnosprawnych jest 
organem zajmującym się 
omawianiem problemów 
dotyczących integracji 
zawodowej oraz społecz-
nej osób niepełnospraw-

nych oraz realizacji praw 
osób niepełnospraw-
nych. Ponadto opiniuje 
i ocenia programy dzia-
łań podejmowanych na 
rzecz tych osób. Wydaje 
także opinie na temat 

Członkowie Rady po 
zakończonej dyskusji, 

odwiedzili m.in. galerię 
ArtCafe.

O kępickich rozwiązaniach

Popularyzują straż

Młodzieżowe Drużyny 
Pożarnicze spotkały się 
w Jezierzycach. Gmina 
Kępice miała silną re-
prezentację.

W sierpniu młodzież 
strażacka z powiatu 
słupskiego, kartuskiego i 
puckiego spotkała się w 
Jezierzycach na Integra-
cyjnych Powiatowych 
Zawodach MDP. 

– Główną ideą tego 
spotkania była integra-
cja młodzieży zrzeszonej 
w drużynach pożarni-
czych. Cieszę się, że na 
nasze zaproszenie odpo-
wiedziało tak wiele dru-
żyn. To dowód, że stra-
żacka kultura wciąż jest 
powszechna w naszych 
gminach – mówi Paweł 
Lisowski, Starosta Słupski. 
Naszą gminę reprezen-
towały drużyny z Kępic i 

Biesowic. Młodzież brała 
udział w wielu konkuren-
cjach, m.in. ćwiczeniu 
bojowym, sztafecie, bie-
gu z drabiną, slalomie 
między tyczkami oraz 
przenoszeniu poszkodo-
wanych. – Dzięki takim 
inicjatywom popularyzu-

Strażacka integracja

Ulica Szkolna w Kępicach.

Wyjątkowe posiedzenie

jemy działalność strażac-
ką wśród najmłodszych, 
mając nadzieję, że w 
przyszłości będą oni rów-
nież strażakami – mówi 
Norbert Becker, opiekun 
biesowickiej drużyny.

Zadowolenia z takich 
inicjatyw nie kryje Stani-

sław Gajek, Prezes Zarzą-
du Miejsko - Gminnego w 
Kępicach. – Bardzo cie-
szy, że młodzież tak licz-
nie bierze udział w takich 
akcjach. One oswajają 
młodych ludzi ze sprzę-
tem pożarniczym i roz-
budzają ich zaintereso-
wanie tematyką – mówi 
prezes. Jak podkreśla, 
ważne jest, aby młodzież 
otoczona była aktyw-
nymi działaczami, którzy 
będą to zainteresowanie 
podtrzymywać. – Pod-
czas zawodów furorę 
zrobiła 4-letnia Helenka 
Waszak z Kępic, która w 
pełnym umundurowaniu 
pokonała cały tor. Cały 
stadion klaskał, a mnie 
rozpierała duma – przy-
znaje Stanisław Gajek.                  

      g

Na krótko

Od września wznowio-
ne zostały dyżury Prze-
wodniczącego Rady 
Miejskiej w Kępicach. 

Odbywają się one w 
ostatni piątek każdego 
miesiąca, w godz. 17 – 
18 w Urzędzie Miejskim w 
Kępicach. – Zapraszam 
serdecznie wszystkich 
mieszkańców i osoby 
zainteresowane na ten 

cykliczny dyżur. To świet-
na okazja, aby podjąć 
wiele tematów samorzą-
dowych – mówi Marek 
Busłowicz, przewodniczą-
cy RM. – Wiele poruszo-
nych spraw i problemów 
podczas dyżurów, znala-
zło sprawne rozwiązanie 
– zachęca przewodni-
czący.                              g

Dyżur Przewodniczącego

Przewodniczący Marek Busłowicz zaprasza mieszkań-
ców na swój dyżur.

Nasze drużyny podczas zmagań w Jezierzycach.

tych uchwał Rady Po-
wiatu, które dotyczą nie-
pełnosprawnych, w tym 
zadań finansowanych z 
Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Nie-
pełnosprawnych. 

Po zakończonej dysku-
sji, członkowie Rady mieli 
okazję zwiedzić galerię 
ArtCafe oraz Ośrodek Wy-
poczynkowy „Sobótka”. 
                                           g
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Zaprezentujemy artystów

Artyści na planie
W sierpniu rozpoczęły 
się zdjęcia do nowego 
filmu promocyjnego. 
Wkrótce jego premiera.    

„Cudze chwalicie, 
swoje poznajcie – pre-
zentujemy artystów z 
powiatu słupskiego” 
to nazwa projektu, na 
realizację którego Za-
rząd Powiatu Słupskiego 
przyznał nam środki. To 
efekt naszego udzia-
łu w otwartym konkur-
sie w zakresie działań 
na rzecz kultury, sztuki 
i dziedzictwa narodo-
wego. – Zadaniem pro-
jektu jest wspieranie 
lokalnych artystów z 
powiatu słupskiego po-
przez promocję ich dzia-
łań i dokonań – wyjaśnia 
Aleksandra Christyniuk, 
autorka projektu.

Projekt realizowany 
jest przez Stowarzysze-
nie „Razem dla Kępic”. 
Członkowie oraz współ-
pracownicy stowarzy-
szenia, już rozpoczęli 
pracę nad filmem. Pierw-
sze zdjęcia odbyły się na 
terenie Centrum Kultury 
Powiatu Słupskiego w 
Damnicy. – Odwiedzili-
śmy lokalnych artystów 
podczas pleneru ma-
larsko – rzeźbiarskiego, 
który właśnie odbywa 
się w Damnicy. To była 
znakomita okazja nie 
tylko do rozmowy o sztu-

W filmie promocyjnym 
udział wzięli m.in. artyści z 
zespołu „Kępiczanki”.

ce, ale przede wszystkim 
do podpatrzenia z bliska 
całego procesu twór-
czego – mówi Paweł 
Lewandowski, współau-
tor powstającego filmu. 
W pierwszym etapie 
realizacji produkcji, roz-
mawiano z malarzami, 
rzeźbiarzami, ale także 
hafciarkami, czy muzy-
kami z Kapeli z Gminy 
Damnica.

We wrześniu zrealizo-
wano kolejne ujęcia. 
Tym razem zdjęcia od-
były się m.in. w galerii 
ArtCafe, w której roz-
mawialiśmy o kulturze z 
naszymi lokalnymi arty-
stami oraz Martą Boro-
dziuk, dyrektor Biblioteki 
Miasta i Gminy Kępice. 
Swój krótki recital, zapre-
zentował także zespół 
„Kępiczanki”, a pan Ma-
rian Sołtysik opowiedział 
o historii zespołu. Nasza 
ekipa filmowa odwie-
dziła także powiatową 
galę Białego Bociana 
2021, która odbyła się 
w Centrum Kultury Po-
wiatu Słupskiego. Była 
to doskonała okazja do 
zaprezentowania lokal-
nych artystów i uwiecz-
nienia na filmie wyko-
nanych prac podczas 
ostatniego pleneru ma-
larsko – rzeźbiarskiego. 
W rozmowie ze Starostą 
Słupskim Pawłem Lisow-
skim, podkreślono rolę 

lokalnych artystów, pro-
mujących nasz region. 
W najbliższych dniach 
zakończą się zdjęcia do 
filmu, wtedy rozpocznie 
się jego montaż. Premie-
rę w sieci internetowej 
zaplanowano jesienią.                                  

                                     g 

Projekt pełen wyzwań

Uczestnicy ważnego 
projektu, korzystają z 
ciekawych form eduka-
cji i integracji.

Od września ubiegłe-
go roku trwa w Gminie 
Kępice projekt LOWE. To 
Lokalny Ośrodek Wiedzy 
i Edukacji, przeznaczony 
dla osób w wieku powy-
żej 45 roku życia. – W trak-
cie trwania projektu, sko-
rzysta z niego łącznie 200 
osób. To różnorodne za-
jęcia, warsztaty, a także 
ciekawe wydarzenia kul-
turalne – mówi Aleksan-
dra Christyniuk z Urzędu 
Miejskiego w Kępicach. 
Do tej pory odbyły się 
m.in. zajęcia z udzielania 
pierwszej pomocy, eko-
logiczne, warsztaty z za-
sad savoir vivre, wyjazdy 
do teatru, czy muzeum. 
Sierpień upłynął m.in. 

pod znakiem poznawa-
nia kuchni świata. W tych 
zajęciach brały udział 
dwie grupy, które pod 
okiem szefa kuchni i na-

Gotują ze smakiem

uczyciela przedmiotów 
zawodowych w techni-
kum gastronomicznym 
Waldemara Stachow-
skiego poznawały tajniki 

kulinariów. – Te warszta-
ty odbywały się w sali 
kuchennej kępickiej bi-
blioteki. Nasi mieszkańcy 
poznali nowe przepisy, 

Podczas trwania projektu zajęcia gastronomiczne odbyły się dla łącznie siedmiu 
grup.

np. z kuchni francuskiej, 
a nawet arabskiej. Co 
ciekawe, udział w nich 
wzięli także mężczyźni – 
dodaje Aleksandra Chri-
styniuk. Większość zajęć 
edukacyjnych odbywa 
się w specjalnie stworzo-
nej sali LOWE w budynku 
po dawnym gimnazjum. 
Najważniejsze, że dzię-
ki tym spotkaniom nasi 
mieszkańcy wzajemnie 
się poznają i integrują. 
Jak sami mówią, bogata 
oferta projektu pozwala 
na ciągłe dokształcanie 
się, poznawanie różno-
rodnych nowinek i cieka-
wostek z wielu dziedzin. 
Już we wrześniu uczestni-
cy spotkają się podczas 
warsztatów integracyj-
nych, gdzie będą mogli 
wykazać się wiedzą zdo-
bytą m.in. na zajęciach z 

organizacji imprez. Dzięki 
przemyślanej siatce za-
jęć, zdecydowaną część 
wiedzy teoretycznej, 
uczestnicy mają okazję 
wykorzystać w praktyce. 
To właśnie na tym pole-
ga sukces tego projektu. 

– Cały czas zachęca-
my mieszkańców do za-
pisywania się do projektu 
LOWE. Oferta zajęć jest 
bardzo bogata i z pew-
nością będzie atrakcyjna 
dla wielu osób – zachęca 
Aleksandra Christyniuk. 

Aby wziąć udział w pro-
jekcie należy być miesz-
kańcem Gminy Kępice w 
wieku powyżej 45 lat. Za-
chęcamy do skorzystania 
z oferty – nr tel. 59 857 66 
21, e-mail: achristyniuk@
kepice.pl                  

      g

Ujęcia prowadzone były 
także podczas pleneru 

malarskiego w Damnicy.
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Podziękowaliśmy za plony

Czas dziękczynienia
W tym roku Gminne 

Dożynki odbyły się w 
Płocku. Rozpoczęły się 
w południe w urokliwym 
kościółku, mszą w in-
tencji rolników. – Chleb 
jest symbolem jedności 
i wierności tradycjom. 
Dziś w sposób szczegól-
ny dziękujemy rolnikom 
za ich oddaną pracę i 
trud ich rąk – mówił w 
czasie homilii ks. Bogdan 
Wójcik. Po mszy, barwny 
korowód na czele z sa-
morządowcami i sołty-
sami przeszedł na plac 
sołecki, gdzie odbywały 
się dalsze uroczystości 
dożynkowe. Poszczegól-
ni sołtysi złożyli chleby i 
wieńce, które zostały po-
święcone. 

– Niezwykle się cieszę, 
że wreszcie mogliśmy się 
wspólnie spotkać. Pan-
demia w zeszłym roku nie 
pozwoliła na organizację 
tego święta, dlatego dziś 
w sposób szczególny 
radujemy się wspólną 
obecnością – mówiła 
Magdalena Majewska, 
Burmistrz Kępic. – Niech 
ten chleb, da naszej 
wspólnocie poczucie 
jedności i wytrwałości w 
pielęgnowaniu pięknej, 
polskiej tradycji. 

Z kolei Starosta Słupski 
Paweł Lisowski w swoim 
wystąpieniu dziękował 
rolnikom za ciężką pracę 
od której zależy los ludzi. 
Starostowie Dożynek, 
Państwo Anna i Tadeusz 
Butkiewiczowie przeka-
zali na ręce Burmistrz 
chleb, zobowiązując 
do gospodarnego dzie-
lenia. Samorządowcy 
chwilę później, często-
wali wszystkich przyby-
łych gości i mieszkańców 
dożynkowym chlebem. 

W części artystycz-
nej na przybyłych gości 
czekały liczne występy. 
Prezentowały się zespo-
ły ludowe, jak choćby 
„Pietruchy”, zespół „Po-
lanki” z Karżnicy, zespół 
„Świerzowianki”, chór 
„Półnuta”, zespół mu-
zyczny Koła Gospodyń 
Miejskich z Kępic. Licznie 
zgromadzona publicz-
ność, wspólnie z lokal-
nymi artystami wykony-
wała utwory biesiadne, 
nagradzając występują-
cych gromkimi brawami.

W trakcie całego dnia 
uroczystości dożynko-
wych, zorganizowano 
liczne konkurencje dla 
naszych sołectw. Cza-
sem wymagały one 
niezwykłej sprawności 
fizycznej, innym razem 
dużego poczucia humo-
ru. Na placu sołeckim 
goście dożynkowi mieli 
szansę skosztować wielu 
smakołyków, przygoto-
wanych przez sołectwa 
i lokalne koła gospodyń. 
Były zatem słodkości, 
wyroby mięsne, swojski 
chleb ze smalcem, pie-
rogi, czy zupy. Kunszt ku-
linarny został doceniony, 
bowiem potrawy roz-
chodziły się z zawrotnym 
tempie. 

Wczesnym wieczo-
rem scena należała do 
młodszego pokolenia. 
Wystąpiły m.in. Natalia 
Kapiszke i Viktoria Szy-
manowska, Kasia Palka 
i Janusz Sajdak, czy Zu-
zanna Soćko.

Tuż przed finałowym 
koncertem, ogłoszo-
no zwycięzców kon-
kursów dożynkowych. 
W kategorii wieńców 
dożynkowych niekon-
wencjonalnych, I miej-

Mnóstwo różnorodnych stoisk, darów naszej ziemi i radość ze wspólnego spotkania. Tak podziękowaliśmy za tegoroczne plony.

sce przyznano Sołec-
twu Osieki, II – Sołectwu 
Obłęże, a III Sołectwu 
Biesowice. W kategorii 
wieńców dożynkowych 
tradycyjnych, I miejsce 
przyznano Sołectwu 
Płocko, II miejsce Sołec-
twu Barcino, a III Sołec-
twu Podgóry. W kate-
gorii „Najlepszy kompot 
z owoców sezonowych” 
przyznano – I miejsce 
Sołectwu Osieki, II miej-
sce Sołectwu Pustowo, 
III miejsce Sołectwu 
Osowo. Z kolei w konku-
rencjach „na wesoło” 
zwycięstwo wywalczyło 
KGW Kępiczanki. Nagro-
dy pieniężne i rzeczo-
we przedstawicielom 
sołectw i kół wręczała 
Burmistrz Magdalena 
Majewska oraz Marta 
Borodziuk, dyrektor Bi-
blioteki Miasta i Gminy 
Kępice.

Z największymi prze-
bojami Krzysztofa Kraw-
czyka wystąpił Jarosław 
Panfil z Włocławka. 
Znane wszystkim uczest-
nikom dożynkowej za-
bawy hity, nie pozwoliły 
ustać w miejscu. Wieczór 
zatem upłynął pod zna-
kiem wspólnych śpiewów 
i tańców. Do późnych 
godzin nocnych trwała 
zabawa taneczna. 

W organizację te-
gorocznych Dożynek 
Gminnych włączyło się 
wiele osób, lokalnych 
instytucji i firm, którym 
serdecznie dziękujemy 
za poświęcony czas i 
ogrom wykonanej pracy. 
Szczególne podziękowa-
nia kierujemy do miesz-
kańców Sołectwa Płoc-
ko na czele z Panią Sołtys 
Anną Danisewicz, którzy 
byli gospodarzami tego-

rocznego święta. Dzię-
kujemy pracownikom 
Biblioteki Miasta i Gminy 
Kępice za świetną opra-
wę i profesjonalne przy-
gotowanie uroczystości. 
Dziękujemy strażakom z 
naszych Ochotniczych 
Straży Pożarnych i poli-
cjantom za pomoc or-
ganizacyjną i czuwanie 
nad bezpieczeństwem 
biesiadników. Serdecz-
nie dziękujemy wszystkim 
mieszkańcom poszcze-
gólnych Sołectw, arty-
stom, twórcom. Bez Wa-
szej pracy, z pewnością 
nie moglibyśmy święto-
wać w tak pięknych oko-
licznościach.        

                          g 
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Srebrne Serca przyznane!

Piknik z sercem
We wrześniowy pią-

tek na terenie Ośrodka 
Wypoczynkowego „So-
bótka” odbył się drugi 
piknik senioralny zor-
ganizowany w ramach 
projektu „Srebrna Sieć 
II”. Jego organizatorem 
był Ośrodek Pomocy 
Społecznej w Kępicach, 
Gmina Kępice oraz Sto-
warzyszenie „My dla 
Was” - partner w projek-
cie.

- Witamy uczestników 
projektu w naszej gmi-
nie. Cieszymy się, że mo-
żemy Państwa gościć. 
Ten projekt jest niezwy-
kle cenny dla mieszkań-
ców całego powiatu i 
sprawia, że wzajemnie 
się integrujemy – mó-
wiła podczas otwarcia 
Magdalena Majewska, 
Burmistrz Kępic.

Celem pikniku była 
aktywizacja seniorów, 
wolontariatu senioralne-
go, promocja zdrowego 
stylu życia, profilaktyki 
zdrowotnej oraz integra-
cja seniorów i wymiana 
dobrych praktyk. W pik-
niku wzięli udział człon-
kowie Klubów Seniora 
z gmin partnerskich z 
Kobylnicy, Słupska, Ust-
ki, Potęgowa, Dębnicy 
Kaszubskiej, Smołdzina, 
Główczyc oraz z gminy 
Kępice. 

– Nasze wspólne spo-
tkania w ramach re-
alizowanego projektu 
przynoszą mieszkańcom 
wiele wymiernych korzy-
ści. Jestem dumny, że 

tak wielu seniorów z Po-
wiatu Słupskiego bierze 
aktywny udział w życiu 
społecznym i kultural-
nym – podkreślał Paweł 
Lisowski, Starosta Słup-
ski.

Niespodzianką dla 
uczestników był krótki 
koncert muzyki myśliw-
skiej, wykonanej przez 
zespół sygnalistów z 
Technikum Leśnego 
w Warcinie. W trakcie 
całego dnia, nie za-
brakło także występów 
artystycznych przygoto-
wanych przez uczniów 
Niepublicznej Szkoły 
Podstawowej w Przytoc-
ku.

Podczas pikniku nastą-
piło uroczyste wręcze-
nie nagród w ramach 
konkursu Srebrne Serce 
zorganizowanego przez 
naszą Radę Seniorów 

Życzliwa atmosfera, integracja i wymiana doświadczeń.  
10 września odbył się w naszej gminie piknik senioralny.

we współpracy z Gmi-
ną Kępice, Ośrodkiem 
Pomocy Społecznej w 
Kępicach oraz Środowi-
skowym Domem Samo-
pomocy w Kępicach. 
Nagrody wręczali sa-
morządowcy Burmistrz 
Magdalena Majewska, 
Starosta Paweł Lisowski, 
Przewodniczący Rady 
Miejskiej Marek Busło-
wicz oraz Nadleśniczy 
Nadleśnictwa Warcino 
Sławomir Piątkowski. 

Komisja przyznała na-
grody następującym 
osobom:

- I miejsce zajął Pan 
Stanisław Grześkowiak, 

- II miejsce zajął Pan 
Henryk Palewski

- III miejsce zajął Pan 
Krzysztof Rosiak

Wyróżnienia otrzymali: 
Dorota Wiśniewska, Ma-
ria Zegadło, Maria Skier-

ka i Marek Waszak.
Upominki za udział 

w konkursie wręczono 
także Antoninie Jędrze-
jowskej-Baj, Wandzie Le-
wińskiej, Helenie Makar, 
Halinie Turzyńskiej i Mar-
kowi Lipskiemu.

Nagrody w konkur-
sie zostały ufundowa-
ne przez lokalne firmy: 
Kegar sp. z o.o., Alicję i 
Krzysztofa Maciąg, PGK 
Kępice, Emilię Stelmach 
oraz Nadleśnictwo War-
cino. 

Organizatorzy zapew-
nili uczestnikom poczę-
stunek. Goście mogli 
posmakować domo-
wych ciast, chleba ze 
smalcem, smacznych 
zup oraz grillowanych 
przysmaków.

- Dzięki muzycznej 
oprawie zapewnionej 
przez Krzysztofa Szcze-

pańskiego, nasi goście 
biesiadowali i tańczyli 
w niezwykle radosnej 
atmosferze. Jak ocenili 
uczestnicy pikniku, za-
proponowane atrakcje 
idealnie wpisały się w 
klimat pikniku – pod-
sumowuje Marzena 
Grabowska z Ośrodka 
Pomocy Społecznej w 
Kępicach.

Łącznie gościliśmy w 
naszym ośrodku aż 200 

uczestników z zaprzyjaź-
nionych gmin naszego 
powiatu.

Piknik został zorgani-
zowany w ramach pro-
jektu „Srebrna Sieć II” 
współfinansowanego ze 
środków Europejskiego 
Funduszu Społecznego 
w ramach Regionalne-
go Programu Opera-
cyjnego Województwa 
Pomorskiego na lata 
2014-2020.                    g 



10 Nasze sprawy październik 2021

1 września już od godzin 
porannych, w poszcze-
gólnych placówkach 
szkolnych odbywały się 
uroczystości związane z 
inauguracją roku szkol-
nego 2021/2022. – Mamy 
nadzieję, że w tym roku 
będziemy mogli uczyć 
się stacjonarnie przez 
całe 10 miesięcy. Niech 
będzie to czas wytężonej 
pracy i wielu sukcesów. 
Uważam nowy rok szkol-
ny za rozpoczęty – mówił 
Jacek Plutowski, dyrektor 
Zespołu Szkół w Kępi-
cach. Obecna na inau-
guracji Burmistrz Kępic 
życzyła, aby uczniowie 
rozbudzali w sobie pasje 
i z śmiałością je realizo-
wali. – To ważne, aby już 
w najmłodszych latach 
aktywnie uczestniczyć w 
wielu inicjatywach. Dzię-
ki nim, poznajemy swoje 
talenty, rozwijamy się, 
aby bardziej świadomie 
później zadecydować o 
swoich dalszych, życio-
wych wyborach – mó-
wiła Magdalena Majew-
ska. 

To była także okazja, 
aby przekazać życzenia 

Rozpoczęli nowy rok szkolny

i upominki dyrektorowi 
Jackowi Plutowskiemu, 
który właśnie obchodził 
jubileusz 30-lecia pracy 
w zawodzie nauczyciela. 
– Dziękuję za współpracę 
samorządowcom, na-
uczycielom i rodzicom. 
Wybrałem ten zawód z 
pełnym przekonaniem 
i jestem wdzięczny, że 
mogę go z pasją realizo-
wać – dziękował dyrek-
tor Plutowski. 

To jednak nie jedyny 

Wrócili do szkół
W szkołach Gminy Kępice oficjalnie rozpoczęto nowy rok szkolny. Były też uroczystości jubileuszowe. 

Zrealizowano ważną inwestycję

- Ten Dom Pogrzebowy 
był bardzo potrzebny 
naszej społeczności. 
Odtąd rodzinom zmar-
łych z pewnością będzie 
łatwiej zorganizować 
pochówek – mówi ks. 
Józef Bagniewski.
 

We wtorek, 7 września 
odbyła się uroczystość 
poświęcenia nowej ka-
plicy na kępickiej nekro-
polii. Umowa na wyko-
nanie inwestycji została 
podpisana jesienią 2018 
roku. Zadanie polega-
ło na budowie jedno-
kondygnacyjnego bu-
dynku z utwardzonym 
dojazdem oraz ciągami 
pieszymi wykonanymi z 
kostki brukowej. Po wy-
konaniu inwestycji, w 
dalszym etapie samo-
rząd zlecił jej wyposaże-

nie. W jego skład weszły 
m.in. komora chłod-
nicza, specjalistyczne 
stoły, katafalki, meble, 
itp. Koszt inwestycji wraz 
z wyposażeniem kapli-
cy wyniósł ponad 823 
tysiące złotych. – Nasi 
mieszkańcy od lat zwra-
cali uwagę na brak pro-
fesjonalnego zaplecza 
do celów pochówko-
wych. Chcieliśmy roz-
wiązać ten problem w 
sposób kompleksowy, 
tak, aby rodziny zmar-
łych przeżywały jak 
najmniejszą traumę po 
stracie bliskich, mając 
do dyspozycji niezbęd-
ną infrastrukturę tu, na 
miejscu – mówi Rafał 
Stelmach, radny Rady 
Miejskiej w Kępicach. 7 
września, proboszcz kę-
pickiej parafii poświęcił 

Poświęcono kaplicę
nową kaplicę. – Kępic-
ki samorząd od lat sta-
rał się zrealizować tę 
inwestycję. Od dwóch 
kadencji wspierałem tę 
inicjatywę, tym bardziej 
cieszę się, że wreszcie się 
udało – dodaje radny 
Stelmach.                              

g

Uczniowie klas pierwszych otrzymali od Pani Burmistrz upominki.
Podczas uroczystości w Kępicach, specjalne podzięko-
wania otrzymał dyrektor Jacek Plutowski.

Nowa kaplica została wy-
budowana na terenie kę-
pickiego cmentarza m.in. 
dzięki staraniom radnego 

Rafała Stelmacha.

akcent związany z dłu-
goletnią pracą. Jan Wie-
sław Pawlicki ze Szkoły 
Podstawowej w Barcinie 
obchodził dziś jubileusz 
30-lecia pracy na stano-
wisku dyrektora. - Gratu-
luję licznych osiągnięć, 
nie tylko w sferze peda-
gogicznej, ale również 
sportowej, kulturalnej 
oraz społecznej – mówiła 
Magdalena Majewska. 
Do życzeń dołączyli tak-
że nauczyciele, rodzice 

oraz pracownicy szkoły, 
którzy przygotowali swo-
jemu dyrektorowi niespo-
dziankę w postaci tortu i 
bukietów kwiatów. 

– Dziękuję za te lata 
wspólnej pracy. Jestem 
wdzięczny wszystkim za 
współpracę. Jak ma-
wiają klasycy, nie istnieją 
dobrzy menadżerowie, 
bez oddanej i pracowitej 
kadry – mówił wyraźnie 
wzruszony dyrektor Paw-
licki. 

Specjalną niespo-
dziankę samorządowcy 
przygotowali tegorocz-
nym pierwszoklasistom 
ze wszystkich szkół. Z ży-
czeniami owocnej nauki, 
otrzymali oni worko-ple-
caki z nadrukiem kępic-
kich logotypów. 

Najmłodsi uczniowie 
barcińskiej szkoły, mieli 
dziś także okazję poba-
wić się na nowym pla-
cu zabaw. – W imieniu 
mieszkańców Barcina, 
bardzo dziękujemy za 

tak świetny plac. Sprzęty 
są bardzo profesjonalne 
i z pewnością będą dłu-
go cieszyły nasze dzie-
ci – mówili rodzice. Plac 
zabaw zlokalizowany 
jest przy szkolnym boisku 
na bezpiecznym terenie 
monitorowanym. Dzieci 
dzisiaj z dużą radością 
przetestowały zabawki. 

Wszystkim uczniom ży-
czymy, aby nowy rok 
szkolny przyniósł wiele sa-
tysfakcji. 

     g
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Udział w spotkaniu integracyjnym wzięli uczestnicy 
projektu LOWE.

- To już nie pierwsza 
taka akcja charytatyw-
na. Wspólnie pomaga-
my już od lat. Ponownie 
jestem pełen podziwu 
dla wszystkich osób, któ-
re nas wsparły – mówi 
Adam Nesterowicz, je-
den z organizatorów 
korzybskiego pikniku. So-
botni festyn charytatyw-
ny zorganizowany został 
przez Fundację Valetudi-
naria, 32. Wieliszewski Dy-
wizjon Rakietowy Obrony 
Powietrznej przy udziale 
wielu partnerów. To już 
czwarty taki piknik, z któ-
rego dochód zostanie 
przeznaczony na pomoc 
w leczeniu dla Henryka 
Łepeckiego, wieloletnie-
go żołnierza, mieszkańca 
gminy Kępice.

– Nasz przyjaciel 4 lata 
temu doznał wstrząsu 

anafilaktycznego i od 
tamtej pory jest częścio-
wo sparaliżowany i nie 
może samodzielnie funk-
cjonować – opowiada 
Nesterowicz. Przyjaciele 
starają się ze wszystkich 
sił, aby pomóc w walce 
o zdrowie. Piknik w Ko-
rzybiu odbył się pod ha-
słem „Tobie Ojczyzno… 
przysięgam” i zgroma-
dził wielu mieszkańców 
okolic. – Odbyła się pre-
zentacja sprzętu woj-
skowego, chętni mogli 
spróbować swoich sił w 
strzelaniu na symulato-
rach – wspomina Adam 
Nesterowicz. Odbył się 
także specjalny bieg i 
marsz charytatywny, a 
na przybyłych czekała 
bogata oferta przygoto-
wana przez Koło Gospo-
dyń Miejskich „Kępiczan-
ki”, Sołectwo Korzybie, 

uczniów ze Szkoły Pod-
stawowej. Pracownicy 
Biblioteki Miasta i Gminy 
Kępice przygotowali licz-
ne animacje i konkursy 
dla dzieci. 

W trakcie całego fe-
stynu można było skosz-
tować wojskowej gro-
chówki, czy przysmaków 
z grilla. Liczy się jednak 
coś zdecydowanie 
ważniejszego. – Jestem 
pod wielkim wrażeniem 
patriotyzmu naszych 
mieszkańców oraz sil-
nych więzi społecznych. 
Ze wzruszeniem obser-
wowałem jak wielu lu-
dzi nam pomagało, 
jestem za to ogromnie 
wdzięczny – podsumo-
wuje Adam Nesterowicz. 

Fot. Sławomir Leoś           
g

Wspólnie pomagają

W sobotę (18 września) w Korzybiu zorganizowano piknik charytatywny.  
Wojsko i mieszkańcy wspólnie pomagają.

Piknik w szczytnym celu

Niech żyje bal!
Integracja w ramach projektu

Uczestnicy kępickiego 
projektu LOWE zorgani-
zowali spotkanie integra-
cyjne. To zwieńczenie 
kolejnego bloku szkole-
niowego. 
 

W ramach projektu pn. 
„Lokalny Ośrodek Wiedzy 
i Edukacji”, który przezna-
czony dla osób w wieku 
powyżej 45 roku życia, 
do tej pory odbyły się 
m.in. zajęcia z udzielania 
pierwszej pomocy, ekolo-
giczne, warsztaty z zasad 
savoir vivre, wyjazdy do 
teatru, czy muzeum. 

W ostatnim czasie zor-
ganizowano także szkole-
nia z zakresu organizacji 
imprez. Obejmowały one 
m.in. zgłębienie podstaw 
prawnych w tym zakre-
sie, zasady tworzenia 
menu, zaproszeń oraz 
istotę współpracy mię-
dzy różnymi instytucjami 
w trakcie przygotowań 
różnego rodzaju imprez 
i uroczystości okoliczno-
ściowych. – W ramach 
cyklu szkoleniowego 
„Niech żyje bal”, uczest-
nicy LOWE sami stworzyli 

scenariusz, listę gości, 
przygotowali salę i menu. 
To był swoistego rodzaju 
sprawdzian wiedzy teo-
retycznej wykorzystanej 
w praktyce – dodaje 
Aleksandra Christyniuk. 
Spotkanie integracyjne 
rozpoczęło się tańcem 
pokazowym, wykona-
nym przez opiekunów 
projektu. 

– Bardzo dziękujemy 
naszym samorządow-
com, że dzięki pozyskiwa-
nym środkom na projekty 
społeczne mamy szansę 
nieustannie się rozwijać. 
Cenimy sobie każdą przy-
swojoną, nową wiedzę 
i umiejętności. Prosimy – 
działajmy tak dalej! – mó-
wili w imieniu uczestników 
projektu Halina Marczew-
ska i Sławomir Leoś. Z ko-
lei Burmistrz Magdalena 
Majewska podkreślała, 
że dzięki dużemu zain-
teresowaniu społeczne-
mu, takie projekty mają 
dużą szansę powodze-
nia. – Cieszę się, że nasze 
propozycje znajdują Pań-
stwa uznanie. Nie byłoby 
jednak ich, gdyby nie 

wspaniały zespół ludzi z 
którymi współpracuję. To 
właśnie dzięki wspólne-
mu zaangażowaniu, mo-
żemy tyle zdziałać – mó-
wiła Burmistrz Majewska. 

Przygotowane przez 
uczestników projektu 
spotkanie integracyjne 
przebiegało w niezwykle 
życzliwej atmosferze. Ze 
swoim bogatym recita-
lem muzyki biesiadnej i 
ludowej wystąpił zespół 

„Kępiczanki” przy akom-
paniamencie niezastą-
pionego Mariana Sołtysi-
ka. Nie zabrakło również 
zabaw i konkursów in-
tegracyjnych. Niezwy-
kłą niespodzianką dla 
uczestników projektu był 
występ kabaretu „Koń 
Polski”. Humory tego wie-
czoru wszystkim dopisa-
ły, a jego zwieńczeniem 
były wspólne tańce.

                                      g
Niespodzianką dla uczestników, był występ kabaretu 
Koń Polski.

W trakcie spotkania nie zabrakło poczęstunku i zaba-
wy tanecznej.
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Dziś pomosty zlokalizowane nad jeziorem w Korzybiu są 
w kiepskim stanie technicznym. Ten projekt znacząco 
odmieni to miejsce i infrastrukturę.

Rozpoczyna się kolejna inwestycja

Nad jeziorem Korzybskim 
będzie nowa infrastruktu-
ra. Właśnie rozpoczynają 
się prace. 

Nad jeziorem w Korzy-
biu powstanie profesjo-
nalna infrastruktura do 
uprawiania wędkarstwa, 
a teren zyska nowe funk-
cje związane z uprawia-
niem sportów wodnych. 
– Wniosek o dofinanso-
wanie tej kompleksowej 
inwestycji został złożony 
przez OSP Korzybie. Pie-
niądze pochodzą z Pro-
gramu Operacyjnego 
Rybactwo i Morze 2014-
2020 i zostały pozyskane 
za pośrednictwem Sło-
wińskiej Grupy Rybackiej 
– wyjaśnia Aleksandra 
Chistyniuk z Urzędu Miej-
skiego w Kępicach. W 
ramach właśnie rozpo-

Odmieniamy Korzybie

Wcześniej nie było 
lekko. Każde z nich ma 
doświadczenia, ale 
raczej nie najlepsze. 
Część z nich to podrzut-
ki, inne błąkały się po 
okolicach, jeszcze inne 
były ofiarami przemo-
cy. Kiedy na ich drodze 
stanął pan Radek, zro-
zumiały, że właśnie wy-
grały swój los na loterii. 
Teraz są w Centrum Ad-
opcyjnym dla Zwierząt 
w Obłężu, a dobrych 
ludzi wciąż przyby-
wa. Chcą pomagać. 
– Każdy wolontariusz, 
który przychodzi nam 
z pomocą jest nieoce-
niony. Dzięki bezintere-
sownym ludziom, nasze 
zwierzęta doświadcza-
ją wspaniałych chwil. 
One na nie zasłużyły i 
są dozgonnie wdzięcz-
ne – mówi Radosław 
Waszkiewicz, szef obłę-
skiego centrum. 

Realizowany przez 
Stowarzyszenie „Ra-
zem dla Kępic” projekt 
pn. „Spacer na sześciu 
łapach”, dał w ostat-
nich tygodniach pod-
opiecznym z centrum 

Spacerowali, żeby pomóc

Oczy, które mówią wszystko…
Buba jest szefową, Klusek z Groszkiem mają najwięcej energii, Sonia przygląda się 
ferajnie. To ich nowe życie.

dużo radości. Do jego 
realizacji zaangażowa-
no nie tylko członków 
stowarzyszenia, ale 
także dzieci i młodzież. 
Wszyscy chętnie to-
warzyszyli zwierzętom 
podczas spacerów 
na łonie natury. – W 
ramach tego projek-
tu, dofinansowanego 
przez Zarząd Powiatu 
Słupskiego wypożycza-
my chętnym zakupio-
ne smycze i szelki oraz 
organizujemy space-
ry z psami, które na 
co dzień przebywają 
w centrum adopcyj-
nym. Spacery odbyły 
się podczas festynu 
charytatywnego oraz 
dwukrotnie w Obłężu 
– informuje Agnieszka 
Itrowska. To ogromna 
radość nie tylko dla 
zwierząt, ale także dla 
uczestników spacerów. 

Jak podkreślają 
członkowie stowarzy-
szenia, psie oczy po-
trafią wyrazić najpięk-
niejsze uczucia. Każdy 
psiak ma swój charak-
ter, do każdego po-

trzeba indywidualnego 
podejścia. – Bardzo się 
cieszę, że w naszej gmi-
nie przeprowadzono 
taki projekt. Zaintere-
sowanie mieszkańców 
naszymi zwierzętami 
jest budujące i pozwala 
mieć nadzieję, że będą 
one sukcesywnie od-
najdywać swój lepszy 
dom – nie kryje radości 
Radosław Waszkiewicz. 
Oprócz spacerów, kar-
my i psich smakołyków, 

czynającej się inwestycji, 
zostaną wyremontowa-
ne trzy pomosty zlokalizo-
wane na jeziorze Korzyb-
skim. W chwili obecnej 
pomosty są w bardzo 
złym stanie technicznym.

W ramach podpisanej 
właśnie umowy z Wy-
konawcą wyłonionym 
w przetargu, powstanie 
także budynek gospo-
darczy przeznaczony 
dla wędkarzy. Wykona-
nie remontu pomostów i 
budowa obiektu gospo-
darczego będzie koszto-
wać ponad 166 tysięcy 
złotych. To jednak nie ko-
niec dobrych wiadomo-
ści. Za blisko 80 tysięcy 
złotych zostanie zakupio-
ne także profesjonalne 
wyposażenie. Pojawi się 
m.in. platforma pływa-

specjalistycznych sze-
lek i smyczy, zwierzaki 
otrzymały coś znacznie 
więcej. – Zależy nam, 
aby zainteresować ich 
losem jak najwięcej 
osób. Marzy nam się, 
aby dzięki temu psiaki 
trafiły do adopcji – do-
daje Agnieszka Itrow-
ska. A jest kogo adop-
tować. Klusek, Groszek, 
Sonia… i wiele więcej. 
Gdy tylko widzą czło-

W ramach realizowanego projektu, przekazano na 
rzecz zwierząt karmę i akcecoria.

Członkowie stowarzyszenia i wolontariusze, podczas 
jednego ze spacerów.

jąca przystosowana do 
potrzeb osób z niepełno-
sprawnością, pływadeł-
ka do wędkowania na 
jeziorach i rzekach, ka-
jaki dla wędkarzy, łódka 
wędkarska, czy kamizelki 
asekuracyjne. Ten sprzęt 
będzie można wykorzy-
stywać także na innych 
naszych zbiornikach, czy 
rzece. Zostaną także wy-
konane stanowiska dla 
wędkarzy w formie sie-
dzisk, ze stolikiem i miar-
ką na złowione ryby. Co 
ciekawe, wyposażenie 
wzbogaci się także o sy-
gnalizator brań, a także 
zestawy wędkarskie. 

– W ramach projek-
tu przewidzieliśmy także 
dostawę toalety prze-
nośnej dostosowanej do 
potrzeb osób niepełno-

sprawnych, wykonanie 
tablic informacyjno -pro-
mocyjnych, fotościanki 
oraz montaż samoobsłu-
gowej stacji do napra-
wy rowerów- wymienia 
Jacek Miszczyk, prezes 
OSP Korzybie. – Z pew-
nością będzie to dosko-
nałe miejsce nie tylko do 
wędkarstwa w świetnych 
warunkach, ale także do 
rodzinnego relaksu – do-
daje. 

Koszt całego przedsię-
wzięcia wyniesie blisko 
250 tysięcy złotych, z 
czego 213 tysięcy zło-
tych będzie pochodziło 
z dofinansowania. Prace 
związane z realizacją za-
dania mają rozpocząć 
się we wrześniu i zakoń-
czą się pod koniec tego 
roku.                                g

wieka, okazują szczerą 
radość. Oczy śmieją 
się, gdy czują auten-
tyczne zainteresowa-
nie. Języki liżą dłonie, 
ogony merdają po-
spiesznie. I tylko smut-
no się robi, gdy ludzie 
odchodzą. Z oczu giną 

iskry, a tęsknota rysuje 
się na pyskach. – Na-
dzieja nigdy nie ginie. 
Codziennie wierzę, że 
każdy mój podopiecz-
ny znajdzie prawdziwą 
rodzinę – mówi Rado-
sław Waszkiewicz. 

g 

Jak wesprzeć budowę centrum?
Zbiórka internetowa prowadzona na stronie ratuje-
myzwierzaki.pl 
Możliwe są także wpłaty na konto: Stowarzysze-
nie „Pomocni dla zwierząt”, ul. Szewska 1/27 77-200 
Miastko, BGZ BNP PARIBAS 30 2030 0045 1110 0000 
0414 3890 z dopiskiem „Darowizna na budowę CA”.
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Mistrzostwa na łonie natury

W niedzielny poranek, 26 września do Korzybia przybyło kilkudziesięciu miłośników  
grzybobrania. To był dzień pełen wrażeń. 

Przy dźwiękach sygna-
łów myśliwskich wykona-
nych przez sygnalistów 
z Technikum Leśnego w 
Warcinie, oficjalnie roz-
poczęły się jubileuszowe 
zmagania. XV Otwarte 
Mistrzostwa w Zbieraniu 
Grzybów przyciągnęły 
w słoneczną niedzielę 
mieszkańców całego 
regionu do gminy Kępi-
ce. – Na naszą imprezę 
każdego roku przyjeżdża 
wielu mieszkańców oko-
lic, którzy chcą przede 
wszystkim spędzić czas 
w milej atmosferze na 
świeżym powietrzu. To 
nas niezmiernie raduje 
– mówiła Marta Boro-
dziuk, dyrektor Biblioteki 
Miasta i Gminy Kępice. 
Tuż po godzinie dziewią-
tej, rozpoczęły się za-
pisy uczestników. – Do 
Korzybia przyjechaliśmy 
całą ekipą z Ustki. Ko-
chamy naturę, wspólne 
eskapady, a poza tym 
uwielbiamy zbierać grzy-
by. Nie mogło nas tu za-
braknąć – powiedziała 
Pani Teresa z Ustki. Zanim 
oficjalnie rozpoczęły się 
zmagania, pracownicy 
biblioteki przygotowali in-
scenizację grzybobrania 
szlacheckiego do utwo-
ru „Pana Tadeusza”. Ka-
rolina Sulima i Krzysztof 
Szczepański w strojach 
z epoki, oficjalnie rozpo-
częli tegoroczne mistrzo-
stwa. Wspólnym orsza-
kiem grzybiarze przeszli 
ulicami Korzybia, docie-
rając do przepięknego 
lasu, który w tym roku 
obrodził w wiele darów 
runa leśnego. Emocji 

nie brakowało. – Choć 
to tylko zabawa, to jed-
nak czujemy adrenalinę. 
Lubimy zbierać grzyby, 
szczególnie podczas mi-
strzostw. To jest rodzaj 
zabawnego współza-
wodnictwa – mówił Ja-
kub, który wraz ze swoją 
dziewczyną uczestniczy 
w tej imprezie trzeci rok 
z rzędu. Byli też tacy, któ-
rzy grzyby traktowali jako 
dodatek do spaceru po 
leśnych ścieżkach i ko-
rzystali z każdej okazji do 
wtulenia się w drzewa, 
lub krótką kontempla-
cję na łonie natury. – I 
to jest właśnie w naszej 
imprezie najważniejsze. 
To przede wszystkim mi-
łość do przyrody, trochę 
edukacji i wspaniała in-
tegracja – ocenia Kamil 

Jubileuszowe zbiory

Szydłowski z Nadleśnic-
twa Warcino. Po ponad 
dwóch godzinach po-
szukiwania dorodnych 
grzybów, na festynie 
przy jeziorze Korzybskim 
czekało wiele atrakcji. 
Czerpali z nich nie tylko 
uczestnicy grzybobrania, 
ale także mieszkańcy 
okolic, którzy korzystając 
z niezwykle sprzyjającej 
aury, postanowili odpo-
cząć we wspólnym gro-
nie. Były zatem liczne 
stoiska z pysznościami 
przygotowanymi choć-
by przez koła gospodyń, 
przedstawicieli Sołectwa 
Korzybie, czy lokalnych 
szkół. Można było skosz-
tować ciast, przysma-
ków z grilla, pierogów, a 
nawet zakupić domowe 
weki. Dużym zaintere-
sowaniem  cieszyło się 
także stanowisko Polskie-
go Towarzystwa Mykolo-
gicznego, gdzie można 
było z bliska obejrzeć 
wiele gatunków grzybów 
i poszerzyć swoją wiedzę 
w zakresie ich rozpozna-
wania. Nie lada gratką 
dla degustatorów, był 
przygotowany przez pro-
fesjonalnych kucharzy 
pokaz gotowania. Tym 
razem wykonano ka-
szotto z grzybami, którym 
poczęstowano wszyst-
kich przybyłych gości. 
Dla dzieci przygotowano 
wiele atrakcji, konkursów 
i zabaw rodzinnych oraz 
dmuchańce, jak zawsze 

cieszące się sporym za-
interesowaniem. W trak-
cie trwającego festynu, 
pracownicy Nadleśnic-
twa Warcino dokonywali 
wszelkich niezbędnych 
pomiarów grzybów ze-
branych przez uczestni-
ków mistrzostw. Zanim 
jednak ogłoszono wyniki, 
wcześniej odbył się kon-
kurs na najlepszą potra-
wę wykonaną z grzybów. 
Powołane jury w skła-
dzie: Mirosław Wantoch 
– Rekowski, Magdalena 
Majewska, Grzegorz Ła-
wer, Andrzej Gawroński 
i Kamil Szydłowski stanęli 
przed niezwykle trudnym 
zadaniem wybrania naj-
smaczniejszych potraw. 
Ostatecznie I miejsce za-
jęła Agnieszka Grabow-
ska z Korzybia za kaczkę 
faszerowaną grzybami i 
kaszą. II miejsce zdobyła 
Magdalena Nieznalska z 
Korzybia za polędwiczki 
z grzybami i sosem grzy-
bowym. III miejsce przy-
padło Danucie Laszuk z 
Kępic za kotlety grzybo-
we. Przyznano także dwa 
wyróżnienia – Marii Skier-
ka za pieczeń grzybową 
oraz KGW „Kępiczanki” 
za roladę szpinakową z 
grzybami. – Tereny na-
szej gminy są zalesione 
w ponad 60 procentach. 
Cieszymy się, że nasi 
mieszkańcy korzystają z 
darów natury i potrafią 
z nich czarować tamie 
smaczne cuda – mówiła 
Magdalena Majewska, 

Burmistrz Kępic. Przed-
stawiciele Nadleśnictwa 
Warcino rozstrzygnęli tak-
że konkurs plastyczny dla 
dzieci i młodzieży, którym 
wręczono zasłużone na-
grody. W tym roku przy-
znano dwa ważne tytuły 
– Króla Grzybiarzy. Tytuł i 
specjalną koronę za ze-
branie najwięcej kilogra-
mów grzybów odebrał 
z rąk Burmistrz Magda-
leny Majewskiej i Nadle-
śniczego Nadleśnictwa 
Warcino Sławomira Piąt-
kowskiego – Zbigniew 
Paruzel. Drugim królem 
został Grzegorz Soroka 
za najwięcej zebranych 
koźlarzy. W kategorii „Naj-

większy Grzyb” nagrodę 
otrzymała Teresa Krun. 
W kategorii „Najliczniej-
sza Rodzina Grzybów” 
Małgorzata Szreter, a za 
najbardziej nietypowego 
grzyba nagrodę odebra-
ła także Tresa Krun. – To 
był wspaniały dzień, w 
którym uczestniczyli fan-
tastyczni ludzie. Mamy 
nadzieję, że będziemy 
spotykać się często, a 
Państwo będziecie od-
wiedzać naszą gminę nie 
tylko podczas naszych 
mistrzostw, ale także przy 
innych okazjach – zapra-
szała Burmistrz Magdale-
na Majewska. 

g
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Polepszamy infrastrukturę

Odmieniona Przytulna
Kończy się przebudowa ulicy Przytul-

nej w Kępicach.  W ramach zadania 
wykonano m.in. nawierzchnię jezdni, 
zjazdów oraz chodników z kostki bru-
kowej betonowej. Wykonano  również 
budowę sieci oświetleniowej wraz z po-
sadowieniem latarń drogowych

Drogi gminne w budowie
Na terenie naszej gminy trwają modernizacje dróg. Inwestycje realizowane są w ramach większego zadania, obejmującego poprawę bez-
pieczeństwa i spójności dróg na terenie gminy Kępice w miejscowościach Kępice, Korzybie, Obłęże i Przytocko. Łącznie w tym komplekso-
wym zadaniu zostanie przebudowanych lub zmodernizowanych 8 odcinków dróg gminnych. 50 procent wartości tych inwestycji otrzymało 
wsparcie z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. 

Materiał sponsorowany

Domy pośród natury
W Korzybiu realizowa-

na jest inwestycja, która 
odmieni życie wielu lu-
dziom. Dom z niebywa-
łym widokiem, właśnie 
staje się dostępny dla 
wszystkich!

- Właśnie zaczęliśmy 
realizację tej niezwykłej 
koncepcji. Zaintereso-
wane osoby, już mogą 
zgłaszać się do nas – 
mówi Tomasz Kucharski, 
właściciel firmy Solver. 
Przy ulicy Kasztanowej 
w Korzybiu powstanie 
nowoczesne osiedle, 
składające się z dwukon-
dygnacyjnych domów. 
Osiedle będzie bezpiecz-
ne, bowiem zostanie 
ogrodzone, a tym sa-
mym stanie się enklawą 
dla jego mieszkańców. 
Co ważne, osiedle oto-
czone jest piękną naturą, 
a jednocześnie będzie 
znajdowało się w dobrze 
skomunikowanej i archi-
tektonicznie przygoto-

wanej dla takich rozwią-
zań części miejscowości. 
– Cieszy nas, że już jest 
spory odzew klientów, 
którzy są zainteresowani 
kupnem. Tak naprawdę, 
ta oferta jest doskonała 
dla wszystkich. To miej-
sce zarówno znakomite 
dla rodzin, osób pragną-
cych spokoju i bliskości 
natury, dla emerytów, 
chcących odpocząć po 
trudach pracy zawodo-
wej. Z pewnością, każdy 
znajdzie tu dla siebie do-
skonałe miejsce do życia 
– zapewnia Tomasz Ku-
charski. Co zatem znaj-
duje się w ofercie? Osie-
dle DOMUS Korzybie to 
przede wszystkim nowo-
czesne,  wolno stojące  
domy dwukondygnacyj-
ne  z  płaskimi dachami. 
Na parterze każdego z 
domów znajduje się wia-
trołap, przedpokój, w.c., 
pokój dzienny oraz duża 
kuchnia, która jest otwar-
ta na pokój dzienny. Na 

piętrze znajdują się trzy 
sypialnie, korytarz oraz 
duża łazienka. Przy bu-
dynku zlokalizowana 
będzie wiata garażowa. 
Chłodną kolorystykę ele-
wacji równoważą wykoń-
czenia w kolorze drew-
na pomiędzy oknami. 
Inwestycja zlokalizowana 
w niewielkiej odległości 
od jeziora Korzybskie-
go znajdującego się w 
centrum miejscowości 
Korzybie, otoczonej la-
sem Puszczy Korzybskiej 
ciągnącym się na prze-
strzeni 25 km. Za dom o 
powierzchni 103,46 m2 w 
stanie deweloperskim w 
tak fantastycznym miej-
scu, zapłacimy 359 tysię-
cy złotych. – Teraz jest 
dobry czas, aby osoby 
zainteresowany zgłaszały 
się do nas po szczegóły 
oferty i ewentualny zakup 
domu. Inwestycja będzie 
oddana do użytku pod 
koniec przyszłego roku, 
ale sprzedaż już jest pro-

wadzona. Zapraszamy do 
kontaktu – zachęca Jacek 
Iwaszkiewicz ze słupskiej 
firmy Delta Nieruchomo-
ści. Przyszli mieszkańcy 
nowego, Korzybskiego 
osiedla mogą kontakto-
wać się właśnie z Biurem 
Delta Nieruchomości, 
zlokalizowanym w Słup-
sku przy ulicy Mostnika 
3 lub w Ustce przy ulicy 
Grunwaldzkiej 18. Tel. 
59 8423400, 608423400, 
www.delta.slupsk.pl

W Korzybiu powstanie nowoczesne osiedle,  
otoczone piękną naturą.

Dwukondygnacyjny dom w stanie deweloperskim 
kosztuje 359 tysięcy złotych.

Taki dom to świetne 
miejsce do życia dla każdego.

Kochanowskiego w budowie 

W ramach tej inwestycji zostanie 
wykonana jezdnia wraz ze ścieżką 
rowerową o nawierzchni z beto-
nu asfaltowego, zjazdy i chodniki z 
kostki brukowej. Wykonana zostanie 
również kanalizacja deszczowa, wy-
budowana sieć oświetleniowa wraz 
z nowymi latarniami drogowymi. 

Nowa droga w Przytocku

W ramach inwestycji powstanie jezd-
nia o szerokości 5 m o nawierzchni z 
kostki brukowej wraz ze zjazdami. Wy-
konana zostanie także sieć oświetle-
niowa. Inwestycję wykonuje firma „Eko 
– Instal” z Bytowa.

Budujemy drogę w Obłężu
W ramach tego zadania wykona-

na zostanie droga o nawierzchni bi-
tumicznej oraz częściowo z kostki be-
tonowej. Powstaną chodniki z kostki 
betonowej oraz ścieżka pieszo – ro-
werowa o nawierzchni bitumicznej. 
Co ważne, w ramach prowadzonej 
inwestycji zostanie wykonanych 17 
nowych miejsc postojowych.
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Z myślą o środowisku

Sprzątanie świata to 
międzynarodowa kam-
pania odbywająca się 
we wrześniu na całym 
świecie. Tegoroczna 
kampania odbywa się 
pod hasłem „Myślę, 
więc nie śmiecę”. Miesz-
kańcy naszej gminy od 
wielu lat aktywnie w niej 
uczestniczą. Nie inaczej 
było w tym roku. – Dzię-
ki udanej współpracy z 
gminnymi instytucjami 
i szkołami cyklicznie or-
ganizujemy wiele pro-
ekologicznych akcji. To 
m.in. działania z okazji 
Dnia Ziemi, czy sprząta-
nie świata – przypomina 
Kamil Szydłowski z Nad-
leśnictwa Warcino. W 
tegorocznej akcji z peł-
nym zaangażowaniem 
uczestniczyli uczniowie 
z gminnych szkół. – Do 
akcji zgłoszono ponad 
pięciuset uczniów, któ-
rzy pod opieką swoich 
nauczycieli aktywnie 
sprzątali okolice swoich 
placówek. To świetny 
element edukacji eko-
logicznej – mówi Klau-
dia Wawrzyniak ze Spół-
dzielni Socjalnej „Zielony 
Punkt”. Z kolei o godzinie 
dziewiątej rano, przed 
Urzędem Miejskim w 
Kępicach pojawili się 
mieszkańcy i przedsta-
wiciele gminnych insty-
tucji oraz Nadleśnictwa 
Warcino, aby dołączyć 
do wspólnego sprząta-
nia. – To już nasza trady-
cja, którą pielęgnujemy 
od kilku lat. Niestety, 
śmieci w lasach to na-

Dzień, który połączył wielu
Kilkaset osób wzięło w dniu 24 września udział w ważnej akcji.  
Mieszkańcy naszej gminy, nie zawiedli!

dal duży problem. Dzięki 
takim akcjom, uświada-
miamy jak ważne jest 
dbanie o naszą naturę 
– mówi Magdalena Ma-
jewska, Burmistrz Kępic. 
Wszystkim uczestnikom 
akcji przekazano pakie-
ty w postaci worków na 
śmieci i rękawic. Miesz-
kańcy zostali podzieleni 
na grupy, które udały 
się w kilka rewirów. – 
Sprzątaliśmy nie tylko 
tereny przyszkolne, ale 
także okolice stadionu, 
tereny leśne za ulicami 
Jancy i Kochanowskie-
go, od cmentarza w kie-
runku Kruszki oraz wokół 
jeziora Obęskiego. To 
w sumie bardzo rozle-
głe tereny, które dzięki 
zaangażowaniu wielu 
osób, zostały oczyszczo-
ne – wymienia Kamil Szy-
dłowski. W każdej szkole 
oraz na terenie Ośrodka 
„Sobótka” zasadzono 
symboliczne drzewko 
na znak ochrony przyro-
dy w ramach tegorocz-
nej akcji „Myślę, więc 
nie śmiecę”. Ponadto 
pracownicy Spółdzielni 
„Zielony Punkt” przepro-
wadzili akcję edukacyj-
ną na temat poprawnej 
segregacji śmieci. Na 
zakończenie akcji orga-
nizatorzy przygotowali 
dla uczestników poczę-
stunek w postaci kieł-
basek pieczonych na 
ognisku. Worki ze śmie-
ciami zostaną zebra-
ne przez pracowników 
Spółdzielni Socjalnej 
„Zielony Punkt” i zutyli-

zowane. Wszystkim, któ-
rzy włączyli się w akcję, 
serdecznie dziękujemy. 
– Taka postawa naszych 
mieszkańców świadczy, 
że środowisko nie jest 
im obojętne. Z pewno-

Wieści z galerii

Z pewnością mieszkańcy 
doskonale znają mał-
żeństwo znakomitych 
Artystów - Alicję i Jacka 
Adamczyków. 

To właśnie oni byli bo-
haterami wieczoru au-
torskiego, który odbył się 
11 września w kępickiej 
Galerii ArtCafe. Mimo 
niesprzyjającej aury, go-
ście dopisali. W środku na 
widzów czekała niespo-
dzianka, obraz - gigant 

namalowany na specjal-
ne zamówienie. - Arty-
ści chętnie odpowiadali 
na pytania, atmosfera 
sprzyjała swobodnej roz-
mowie, a wszystkiemu 
towarzyszył niezwykły kli-
mat – opowiada Dorota 
Rozpędowska z galerii 
ArtCafe. Załoga kawiarni 
częstowała gości winem, 
smacznym ciastem i 
kawą. O niezapomniane 
wrażenia muzyczne za-
dbał zespół Cztery Stro-

Łączy ich pasja
ny. To czterech zapaleń-
ców z pasją do muzyki, 
którzy grali już wcześniej 
w różnych składach. O 
każdym z nich można 
byłoby napisać osobny 
artykuł. Jacek, Miłosz i Ar-
tur razem grają ze sobą 
już od wielu lat, a kilka-
naście miesięcy temu 
dołączył do nich Leszek. 
Ich muzyka to połącze-
nie różnych gatunków: 
słychać tutaj funk, tro-
chę ballady, bluesa, ale 

potrafią też zaskoczyć 
skomplikowanymi kom-
pozycjami z ostrym roc-
kowym pazurem. Skład: 
Miłosz Pawłowski-gita-
ra, Artur Maciesza-bas, 
Leszek Lange-perkusja, 
Jacek Adamczyk-gita-
ra. Co ciekawe,  zespół 
pilnie poszukuje wokalist-
ki lub wokalisty, dlatego 
chętnych zapraszamy do 
kontaktu.      

                                         g
Alicja i Jacek Adamczyk opowiadali o swojej twórczo-
ści, która jest także obecna w kępickiej galerii.

ścią będziemy tę akcję 
powtarzać w przyszłości 
– zapewnia Daria Jan-
kowska, prezes „Zielo-
nego Punktu”.                                      

                             g W akcji udział wzięli mieszkańcy, przedstawiciele insty-
tucji lokalnych oraz uczniowie z gminnych szkół.

W trakcie akcji mieszkańcy mogli skorzystać z porad 
Gminnego Punktu Konsultacyjnego Programu „Czyste 
Powietrze”

Uczestnicy sprzątania zostali podzieleni na kilka rewi-
rów w naszych okolicach.

W tegorocznym sprzątaniu świata udział wzięło pięciu-
set uczniów z gminnych szkół.

Śmieci w naszych lasach, to niestety wciąż duży pro-
blem.
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Nadleśnictwo Warcino radzi, jak je bezpiecznie zbierać i przechowywać

Leśny Kompleks Promocyjny „Lasy Środkowopomorskie”  
Nadleśnictwo Warcino

ul. Gen. Wł. Sikorskiego 11 77-230 Kępice 
Tel. (0-59) 857 6671  fax.  (0-59) 857 6951
email:  warcino@szczecinek.lasy.gov.pl

www.warcino.szczecinek.lasy.gov.pl

Biuro czynne od poniedziałku do piątku 
w godz. od 7.00 do 15.00

Nadleśniczy w sprawie skarg i wniosków przyjmuje w każdy 
czwartek od godz.14.00 do 16.00

Czas na grzyby!
Schyłek lata i początek 

jesieni ,to czas najwięk-
szego wysypu grzybów 
w polskich lasach. To 
doskonała pora na grzy-
bobranie. W tym okresie 
tłumy grzybiarzy udają 
się na leśne wycieczki i 
rzadko wracają z pustymi 
koszami. Pustych koszy 
nie  mieli też grzybiarze, 
którzy wzięli udział w  
XV Otwartych Mistrzo-
stwach w Zbieraniu Grzy-
bów w Korzybiu. 

Zanim jednak wyruszy-
my do lasu, w trosce o na-
sze zdrowie, powinniśmy  
poznać kilka wskazó-
wek: gdzie, jak  i przede 
wszystkim, jakich grzy-
bów należy szukać.

Wybierając się na grzy-
by pamiętajmy o tym, 
że samochody  którymi  
najczęściej dojeżdżamy 
do lasu, powinniśmy po-
zostawić we właściwym 
miejscu, tj.  na zaprojek-
towanych przez leśników 
parkingach i miejscach 
postoju pojazdów. Do 
lasu nie wolno wjeżdżać 
samochodem! Nad re-
spektowaniem tego za-
kazu przez turystów, 
czuwa Straż Leśna Nadle-
śnictwa Warcino.

Kogo mogę się pora-
dzić w sprawie zebra-
nych w lesie grzybów?

Podstawową zasadą 
jest zbieranie tylko i wy-

UWAGA! 

Jeden średni owocnik 
muchomora sromotni-
kowego, to dawka śmier-
telna dla człowieka.

W krajach Unii Europej-
skiej zbieranie grzybów 
jest obwarowane wielo-
ma przepisami. Na przy-
kład w Belgii i Holandii 
zbieranie grzybów jest 
całkowicie zakazane na 
większości terytorium. 
We Francji za zbieranie 
grzybów trzeba płacić. 
We Włoszech natomiast 
trzeba wyrobić specjal-
ną „kartę grzybiarza”.

łącznie owocników grzy-
bów, które dobrze zna-
my. Nie należy zbierać 
osobników zbyt młodych, 
bo to utrudnia określenie 
gatunku oraz zbyt sta-
rych, które z kolei mogą 
być toksyczne. Jeżeli nie 
jesteśmy pewni czy zna-
leziony  grzyb jest jadal-
ny, to lepiej pozostawić 
go w lesie.

Warto również poszu-
kać porady w punktach 
skupu i u grzyboznaw-
ców - nadleśnictwa nie 
zajmują się ocenianiem 
grzybów. Bezpłatnych 
porad na temat zebra-
nych w lesie grzybów 
udzielają wszystkie tere-
nowe stacje sanitarno-e-
pidemiologiczne, które 
znajdują się w każdym 
powiatowym mieście. 
Prowadzą one także re-
jestry grzyboznawców, 
którzy udzielają porad. 
W przypadku wystąpie-
nia po spożyciu grzybów 
nudności, bólów brzucha, 
biegunki czy podwyższo-
nej temperatury, należy 
wywołać wymioty i jak 
najszybciej zgłosić się do 
lekarza.  Nie należy lek-
ceważyć takich objawów. 
Trzeba też pamiętać, że 
przy zatruciach mucho-
morem sromotnikowym 
występuje faza pozornej 
poprawy, później stan 
chorego gwałtownie się 
pogarsza.

Czy grzyby w lesie 
można zbierać bez ogra-
niczeń?

Grzyby w polskich la-
sach można zbierać bez 
ponoszenia jakichkolwiek 
kosztów i w zasadzie, bez 
ograniczeń. Jednak są 
pewne wyjątki. Nie wolno 
ich zbierać w niektórych 
częściach lasu, gdzie jest 
stały zakaz wstępu tj:  na 
uprawach do 4 m wyso-
kości, w drzewostanach 
nasiennych i powierzch-
niach doświadczalnych, 
w ostojach zwierzyny. 
Nie wolno ich także zbie-
rać na obszarach chro-
nionych: w rezerwatach i 
parkach narodowych. 

Nie należy zbierać du-
żych i starych owocni-
ków grzybów. Nie są one 
atrakcją kulinarną, ale 
stanowią ważny składnik 
przyrodniczy w ekosys-
temie lasu. Jeżeli wiemy, 
że napotkany przez nas 
grzyb jest  objęty ochro-
ną gatunkową, nie należy 
go zrywać. Nawet pomi-
mo tego, że jest grzybem 
jadalnym. Warto więc, 
przed wyruszeniem na 
grzybobranie, zapoznać 
się z listą gatunków grzy-
bów chronionych

 Czy znalezione grzy-
by należy wykręcać, czy 
wycinać?

To pytanie jest zada-
wane od niepamiętnych 
czasów. Skoro jest tyle 
gatunków rozmaitych 
grzybów, to spokojnie 
możemy stosować oba 
sposoby. Każdy jest do-
bry, ale  stosowany z 
rozsądkiem. Większe 
owocniki grzybów lepiej 
jest wyciąć, ze względów 
praktycznych, bo zaosz-
czędzamy sobie pracy 
przy czyszczeniu owoc-
ników. Naturalnie nie ści-
namy w połowie trzonu, 
jak to nieraz widać przy 
zbiorze podgrzybków w 
celach zarobkowych. Mo-
żemy delikatnie podwa-
żyć także owocnik grzyba 

koniuszkiem noża. Wy-
cinamy jak najniżej, od-
garniając dokładnie ściół-
kę i uważając, aby nie 
uszkodzić grzybni. Potem 
starannie przykrywamy 
to miejsce ściółką, aby 
grzybnia nie wysychała. 
Resztka trzonu grzyba 
szybko zgnije lub zjedzą 
ją ślimaki.

Grzyby blaszkowe, ta-
kie jak: kurka, zielonka 
czy rydz, lepiej jest wy-
kręcać. Należy je wyjąć 
z podłoża tak, aby nie 
uszkodzić trzonu i także 
dokładnie zakryć grzyb-
nię ściółką. Tak wyjęty 
owocnik łatwiej rozpo-
znać co do gatunku grzy-
ba. Jest to bardzo istotne 
do prawidłowego rozpo-
znania gatunku grzyba. 
A pomylić zielonkę, go-
łąbka czy pieczarkę mo-
żemy z muchomorem 
zielonawym (sromotni-
kowym). Tego silnie trują-
cego grzyba rozpoznamy 
po widocznej  pochwie 
u podstawy trzonu. Nie 
zrywajmy ale i nie niszcz-
my ich. Stanowią one po-
karm dla innych organi-
zmów lasu.

Jak zbierać i przecho-
wywać grzyby zanim tra-
fią do kuchni?

Pierwsza zasadą jest 
zbieranie tylko znanych 
nam grzybów. Uniknie-
my wtedy zatrucia na 

pozór apetycznie wyglą-
dającymi, ale groźny-
mi dla naszego zdrowia 
owocnikami. Zbieramy 
tylko owocniki zdrowe, 
nieuszkodzone i młode, 
ale nie zbyt młode, bo 
wtedy trudno rozpoznać 
gatunek grzyba. Pozosta-
wiamy w nienaruszonym 
stanie grzyby niejadal-
ne, nieznane nam oraz 
osobniki stare, które po-
zostawiamy jako „nasien-
niki”. Najczęściej i tak  są 
robaczywe. Czy wiecie, 
dlaczego grzyby są roba-
czywe? Te „robaki”, które 
dziurawią nasze grzy-
by, szczególnie z letnich 
zbiorów, to larwy (czer-
wie) muchówek. Właśnie 
w grzybach przechodzą 
część swojego rozwoju.

Warto także pamiętać, 
że owocniki grzybów to 
żyjące organizmy, które 
nawet po zerwaniu nadal 
rozwijają się i oddychają 
wydzielając dwutlenek 
węgla i wodę. Dlatego 
bardzo ważne jest prawi-
dłowe przechowywanie 

owoców grzybobrania. 
Najlepsze są szerokie, wi-
klinowe koszyki, a nie pla-
stikowe wiadra, torby czy 
woreczki. Nawet najpięk-
niejsze owocniki szla-
chetnych gatunków grzy-
bów mogą być przyczyną 
zatrucia, gdy przechowy-
wane będą w foliowej to-
rebce i ulegną zaparzeniu. 
Często wybieramy się na 
grzybobranie daleko od 
domu. W trakcie szybko 
postępujących procesów 
gnilnych, wywołanych 
złym przechowywaniem 
grzybów, wydzielają się 
toksyny tj. szkodliwe dla 
naszego zdrowia związki 
chemiczne grzybów. Dla-
tego nawet powszech-
nie zbierane kurki czy 
podgrzybki mogą nam 
zaszkodzić, gdy je niepra-
widłowo przechowujemy.


